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Kronleuchter, Weihnachtsleuchter, Bergspinnen, Spinnen, Ketten- und Laufleuchter – die Hänge-

leuchter aus dem Erzgebirge sind so vielgestaltig und originell wie es nur die individuellen 

Ergebnisse echter Volkskunst sein können. Sie gehören zum inneren Kern der erzgebirgischen 

Weihnachtskultur, ihre Illumination war und ist bis heute der Höhepunkt der Festtage. Doch wie 

kommt es, dass das ursprünglich höfische »Möbel der Lüfte« ausgerechnet in den erzgebir-

gischen Stuben landete? Und was haben der Bergbau, die Engel und das Licht der Welt damit zu 

tun?  

 

Bestellen hier: https://verlag.sandstein.de/detailview?no=98-657 
 

Of Spiders, Angels and the Light of the World 

The Chandeliers of the Erzgebirges (Ore Mountains) 

Käthe Klappenbach 

 

Chandeliers, Christmas chandeliers,” mountain spiders”, “spiders”, chained and transportable lamps - 

the hanging chandeliers from the Erzgebirge are as diverse and original as only the individual work of 

genuine folk art can be. They belong to the inner core of the Erzgebirge Christmas culture, their 

illumination was and still is the highlight of the festive season. But how did the originally courtly 

"furniture of the air" end up in the parlours of the Erzgebirge? And what does mining, angels and the 

light of the world have to do with it?  

Book can be ordered via the link above. 

https://verlag.sandstein.de/detailview?no=98-657

